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Inleidende toelichting 
 

Maandag 15 april heeft de Noordelijke Rekenkamer (NRK) in 
Drenthe een rapport gepresenteerd over het beleid van de 
provincie Drenthe ten aanzien van bollenteelt. Daarbij wordt niet 
het beleid an sich getoetst maar of de provincie zich aan het 
door de provincie vastgestelde beleid houdt. Tevens zijn in het 
rapport van de NRK de mogelijkheden voor een actief 
provinciaal beleid ten aanzien van het gebruik van pesticiden in 
de bollen en sierteelt in beeld gebracht. Uit het rapport blijkt dat 
het vastgestelde beleid niet afdoende wordt uitgevoerd. Door 
provinciale Staten van Fryslân is vastgesteld dat het gebruik van 
pesticiden in alle sectoren tussen 2022 en 2025 met 25 % wordt 
teruggebracht. Daarbij is onder meer een subsidieregeling voor 
het terugdringen van pesticiden in de landbouw in het leven 
geroepen en wordt en wordt actief ingezet op voorlichting bij 
particulieren en andere bedrijven. 
 
In Leeuwarden zijn recent de eerste resultaten van het 
internationale onderzoeksprogramma SPRINT gepresenteerd. 
Hieruit blijkt dat resten van pesticiden in onze leefomgeving en 
in ons voedsel  voorkomen. Tevens blijkt dat door het CTGB bij 
de toelating van pesticiden geen onderzoek wordt gedaan naar 
de verspreiding van pesticiden via de bodem en het grondwater 
en dat geen onderzoek wordt gedaan naar mogelijke 
neurologische gevolgen. Cumulatieve effecten (opeenstapeling 
van stoffen) worden bij het toelaten van pesticiden nog 
nauwelijks onderzocht. Slechts van een beperkt aantal cocktails 
worden de gevolgen voor de gezondheid in beeld gebracht, voor 
de gevolgen voor het milieu gebeurt dit nog niet.  
 
Bewoners in de omgeving van bollentelers maken zich in 
toenemende mate zorgen over het gebruik van pesticiden in de 
bollen- en sierteelt. De Nederlandse Voedsel- en 
WarenAutoriteit  waarschuwt omwonenden ramen en deuren te 
sluiten als de teler spuit. Dat roept veel vragen en onzekerheden 
op. Tenslotte blijkt ook de kwaliteit van ons oppervlakte- en 
grondwater niet aan de KRW-richtlijnen voor pesticiden te 
voldoen.  
 
Het beeld ontstaat steeds meer dat de belangen van de telers 
prevaleert boven dat van de bewoners en het milieu. Dat is voor 
alle partijen schadelijk, zowel voor telers die zich aan geldende 
regelgeving houden, voor bewoners die zorg hebben over hun 
gezondheid en eveneens voor de overheid die aan vertrouwen 
verliest. 
 
Naar aanleiding van de vele publicaties en berichten in zowel de 
regionale als de landelijke media hebben de fracties van 
GrienLinks en FNP de volgende vragen: 
 



Vragen 
 
 

 
Beleid en instrumenten 

1. Is het college bereid het vastgestelde beleid ten aanzien 
van het gebruik van pesticiden in de bollen- en sierteelt, 
in navolging op dat van de provincie Drenthe, voor 
Fryslan in beeld te brengen en aan te geven of en hoe dit 
beleid in Fryslan wordt uitgevoerd? De achtergrond van 
deze vraag is dat het beleid ten aanzien van pesticiden 
in verschillende provinciale beleidsvelden is terug te 
vinden. 

2. In het NRK rapport worden planologische en ruimtelijke 
instrumenten die de provincie ter beschikking heeft 
opgesomd. Welke van deze instrumenten hanteert de 
provincie Fryslan en hoe worden deze nageleefd? 

3. Is de provincie bereid bij de komende of de 
eerstvolgende herziening van de omgevingsverordening 
de mogelijkheden die de provincie heeft met de Staten te 
delen en hier aan de hand van een beleidsnotitie in het 
eerste kwartaal van 2025 met de Staten over in gesprek 
te gaan? 

4. Is het college bereid de mogelijkheden te onderzoeken 
om spuitvrije zones rond kwetsbare gebieden in te 
stellen, zoals scholen, woningen, kinderdagverblijven, 
drinkwatergebieden en natuurgebieden? 

 
 
SPRINT-onderzoek en toelating CTGB 
 

5. Heeft het college kennis genomen van de resultaten van 
het uitgevoerde SPRINT-onderzoek en onderschrijft het 
college de onderzoeksresultaten? Zo nee, waarom niet. 

6. Welke conclusies trekt het college uit de 
onderzoeksresultaten van het SPRINT-onderzoek?  

7. Onderschrijft het college de zorgen van de onderzoekers 
en van de fracties van GrienLinks en FNP  op de 
waarschijnlijkheid van grote risico’s voor de gezondheid 
van mensen, voor biodiversiteit en milieukwaliteit bij het 
gebruik van pesticiden in onder meer de bollen- en 
sierteelt, en daarmee op de terechte zorgen bij onze 
inwoners en de wenselijkheid van zonering. 

8. Is het college bereid aan de hand van de resultaten van 
het SPRINT-onderzoek het huidige beleid ten aanzien 
van het gebruik van pesticiden te herijken? Zo nee, 
waarom niet? Zo ja, hoe wil GS dit proces van herijking 
vormgeven? 

9. Bij de toelating van pesticiden door het CTGB worden de 
stoffen individueel beoordeeld op de effecten voor de 
gezondheid en (deels) op het milieu. Cumulatieve 
effecten worden niet of nauwelijks onderzocht. 
Onderschrijft GS de mening van GrienLinks en FNP dat 
dit een ongewenste situatie is? Zo nee, waarom niet? 

 
 
 
 



 
Gevolgen voor het milieu 
 

10. In hoeverre is bollen- en/of sierteelt op langere termijn 
schadelijk voor de kwaliteit van het grond- en 
oppervlaktewater en voor de kwaliteit van 
landbouwgrond. Kan hierbij ook het effect van de vaak in 
pesticiden voorkomende PFAS worden meegenomen? 
Zij hier wetenschappelijke studies naar gedaan en 
kunnen deze aan de Staten worden overlegd? 

11. Is GS bereid er bij de minister op aan te dringen dat bij 
het toelaten van pesticiden meer aandacht wordt 
besteed aan cumulatieve effecten voor zowel de 
gezondheid als voor het milieu? 

12. Veel bewoners maken zich ook in Fryslân ernstig zorgen 
over het gebruik van pesticiden in vooral de bollenteelt. 
Deelt GS de mening van GrienLinks en FNP dat 
bollenteelt niet bijdraagt aan de voedselvoorziening en 
ten koste gaat van landbouwgrond? Zo nee, waarom 
niet? 

13. Is in Fryslân in beeld welk areaal bollen- en sierteelt er is 
en waar dit precies plaats vindt? Is deze ligging van de 
percelen waar bollen- en/of sierteelt plaatsvindt een 
mogelijk risico voor omwonenden en/of naastgelegen 
natuurgebieden? 

14. Is het college bereid om, in navolging van het initiatief 
van de commissaris van de Koning in Drenthe, in 
gesprek te gaan met de omwonenden? Zo ja wanneer en 
op welke wijze, zo nee, waarom niet? 
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